

ABSTRACT

Nila Ayu Kusuma Wardani, NIM ES-19014, *Disclosure of Islamic Social Reporting (ISR) in terms of Slack Resources, Public Ownership and Company Characteristic Listed in the Jakarta Islamic Index 70 and the Impact to Firm Value.*

This study aimed to obtain empirical evidence regarding the effect of Slack Resources, Public Ownership, Firm Characteristics Including Profitability, Firm Size and Leverage on the extent of Islamic Social Reporting (ISR) disclosure and its impact on firm value. To measure the level of ISR, a checklist was used which had been developed based on related regulations and previous research.

Sampling using purposive sampling method from companies listed on the Jakarta Islamic Index 70. JII 70 is the most liquid stock which is still relatively new which was launched in May 2018. There were 36 companies which fulfilled criterion as the research samples and data analysis was performance with Generalized Structured Component Analysis (GeSCA).

The results of this study indicate that Slack Resources (SR) has a significant positive effect on ISR disclosure. This is evidenced by the results of the estimate value of 0.3643 and the p-value of 0.0138 <0.05. Public Ownership Public Ownership has a significant positive effect on ISR disclosure. This is evidenced by the estimated value of 0.1199 with a p-value of 0.0264 <0.05. Profitability has a positive and significant effect on ISR disclosure. This is evidenced by the results of the estimate value of 0.1677 and the p-value of 0.0427 <0.05. Firm Size has a negative and insignificant effect on ISR disclosure. This is evidenced by the results of an estimate value of -0.3462 and a p-value of 0.9414 > 0.05. Leverage has a positive and insignificant effect on ISR disclosure. This is evidenced by the results of an estimate value of 0.0275 and a p-value of 0.4594 > 0.05. ISR has a significant positive effect on firm value (firm value). This is evidenced by the estimated value of 0.0631 and p-value of 0.0193 <0.05. ISR can mediate the relationship between Slack Resources, Public Ownership, Profitability but ISR is not successful in mediating the relationship between Firm Size and Leverage.

Keywords: *Islamic Social Reporting, Slack Resources, Public Ownership, Profitability, Firm Size, Leverage, Jakarta Islamic Index 70*

تجريد

نيلا أيو كوسوما ورداني ، ES-19014 ، تأثير التقارير الاجتماعية الإسلامية (ISR) من جوانب موارد الركود ، الملكية العامة وخصائص الشركات المدرجة في مؤشر جاكارتا الإسلامي 70 وتأثيرها على قيمة الشركة.

تهدف هذه الدراسة إلى الحصول على أدلة تجريبية فيما يتعلق بتأثير التقرير الاجتماعية الإسلامية والملكية العامة والربحية وحجم الشركة والرافعة المالية على مدى الإفصاح عن التقارير الاجتماعية الإسلامية (ISR) وتأثيرها على قيمة الشركة. لقياس مستوى ISR ، تم استخدام قائمة مراجعة تم تطويرها بناءً على اللوائح ذات الصلة والأبحاث السابقة.

أخذ العينات باستخدام طريقة أخذ العينات الهادفة من الشركات المدرجة في مؤشر جاكارتا الإسلامي 70. هناك 36 شركة تستوفي المعايير كعينات بحثية. الطريقة التحليلية المستخدمة هي تحليل المكونات الهيكلية المعمم (GeSCA). تشير نتائج هذه الدراسة إلى أن التقرير الاجتماعية الإسلامية (SR) لها تأثير إيجابي كبير على الكشف عن نظام ISR.

يتضح هذا من خلال نتائج تقدير القيمة 0.3643 والقيمة الاحتمالية 0.0138 > 0.05. الملكية العامة للملكية العامة تأثير إيجابي كبير على الإفصاح عن نظام أمن المعلومات. يتضح هذا من خلال القيمة المقدره 0.1199 بقيمة $p < 0.05$. للربحية تأثير إيجابي وهام على الكشف عن نظام أمن المعلومات. يتضح هذا من خلال نتائج تقدير بقيمة 0.1677 وقيمة $p < 0.05$. حجم الشركة له تأثير سلبي وغير مهم على الإفصاح عن نظام أمن المعلومات. يتضح هذا من خلال نتيجة تقدير القيمة -0.3462 والقيمة الاحتمالية 0.9414 < 0.05. النفوذ له تأثير إيجابي وغير مهم على الكشف عن نظام أمن المعلومات. يتضح هذا من خلال القيمة المقدره 0.0275 والقيمة $p < 0.05$ ISR لها تأثير

إيجابي كبير على قيمة الشركة (قيمة الشركة). ويتضح ذلك من نتائج تقدير القيمة 0.0631 والقيمة الاحتمالية $0.0193 > 0.05$. يمكن لـ ISR التوسط في العلاقة بين التقرير الاجتماعية الإسلامية والملكية العامة والربحية ولكن ISR لا تنجح في التوسط في العلاقة بين حجم الشركة والرافعة المالية.

الكلمات الأساسية : التقرير الاجتماعية الإسلامية ، موارد الركود ، الملكية العامة ، الربحية ، حجم الشركة ، الرافعة المالية ، مؤشر جاكربا الإسلامي 70



ABSTRAK

Nila Ayu Kusuma Wardani, NIM ES-19014, Pengungkapan *Islamic Social Reporting* (ISR) Ditinjau Dari Aspek *Slack Resources*, Kepemilikan Publik dan Karakteristik Perusahaan Yang Terdaftar Di *Jakarta Islamic Index 70* Serta Dampaknya Terhadap Nilai Perusahaan.

Penelitian ini bertujuan untuk mendapatkan bukti empiris mengenai pengaruh *Slack Resources*, Kepemilikan Publik, Profitabilitas, *Firm Size* dan *Leverage* terhadap sejauh mana pengungkapan *Islamic Social Reporting* (ISR) serta dampaknya terhadap nilai perusahaan.

Penarikan sampel menggunakan metode *purposive sampling* dari perusahaan yang terdaftar di *Jakarta Islamic Index 70*. Ada 36 perusahaan yang memenuhi kriteria sebagai sampel penelitian. Metode analisis yang digunakan adalah *Generalized Structured Component Analysis (GeSCA)*.

Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa *Slack Resources* (SR) memiliki pengaruh positif signifikan terhadap pengungkapan ISR. Hal ini dibuktikan dengan hasil nilai *estimate* sebesar 0,3643 dan nilai *p-value* sebesar $0,0138 < 0,05$. Kepemilikan publik memiliki pengaruh positif signifikan terhadap pengungkapan ISR. Hal ini dibuktikan dengan hasil nilai *estimate* sebesar 0,1199 dengan hasil nilai *p-value* sebesar $0,0264 < 0,05$. Profitabilitas memiliki pengaruh positif dan signifikan terhadap pengungkapan ISR. Hal ini dibuktikan dengan hasil nilai *estimate* sebesar 0,1677 dan *p-value* sebesar $0,0427 < 0,05$. *Firm Size* memiliki pengaruh negatif dan tidak signifikan terhadap pengungkapan ISR. Hal ini dibuktikan dengan hasil nilai *estimate* sebesar -0,3462 dan *p-value* sebesar $0,9414 > 0,05$. *Leverage* memiliki pengaruh positif dan tidak signifikan terhadap pengungkapan ISR. Hal ini dibuktikan dengan hasil nilai *estimate* sebesar 0,0275 dan *p-value* sebesar $0,4594 > 0,05$. ISR memiliki pengaruh positif signifikan terhadap nilai perusahaan (*firm value*). Hal ini dibuktikan dengan hasil nilai *estimate* sebesar 0,0631 dan *p-value* sebesar $0,0193 < 0,05$. ISR dapat memediasi hubungan antara *Slack Resources*, Kepemilikan Publik, Profitabilitas tetapi ISR tidak berhasil memediasi hubungan antara *Firm Size* dan *Leverage*.

Kata kunci : *Islamic Social Reporting*, *Slack Resources*, Kepemilikan Publik, Profitabilitas, Ukuran Perusahaan, *Leverage*, *Jakarta Islamic Index 70*